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سهم 90 درصدی مناطق آزاد از قاچاق کالا
آرمان

این روزنامه حامی دولت درباره سهم مناطق آزاد از قاچاق کالا نوشته است: 
براســاس برخی آمارها و گزارش ها از حــدود ۲۲ میلیارد دلار کالای قاچاق در 
کشور، ۲۰ میلیارد دلار آن از طریق مناطق آزاد انجام می شود که از سهم بیش 
از ۹۰ درصدی این مناطق در قاچاق کالا حکایت دارد. با این حال اخیرا شاهد 
تصویــب افزایــش مناطق آزاد در مجلس بوده ایم و آقای ترکان نیز بر توســعه 
مناطق آزاد صادرات محور تاکید داشــته اند... این در حالی اســت که هنوز سه 
منطقه قدیمی و اولیه ای که براساس برنامه اول توسعه اقتصادی شکل گرفتند از 
زیرساخت های لازم برخوردار نیستند. از جمله اینکه حضور بانک های بین المللی 
و سرمایه گذاران فعال خارجی در آنها بطور سازمان یافته شکل نگرفته است. این 
مناطق همچنین از فقدان دفاتر بیمه ای و بسیاری از نمایندگی هایی که می توانند 
به عنوان زیرساخت های مکمل مناطق آزاد مدنظر قرار بگیرند رنج می برند. اگر 
موضوع مناطق آزاد و مناطق ویژه تجاری به عنوان یک هدف اساسی در اقتصاد 
مقاومتی مدنظر دولت است، پیش از پرداختن به توسعه کمی مناطق آزاد دیگر، 
ابتدا باید توسعه کیفی مناطق فعلی را مهیا سازد و زیرساخت های لازم را تکمیل 
کند و هدف اصلی این مناطق را که برای تسهیل تجارت و آزادسازی تجارت به 
منظور ایجاد منطقه پردازش صادرات بوده تقویت کند و از الگوی موفقی که در 
این مناطــق به کار گرفته اند در آینده نیز بهره ببرد. در غیراین صورت افزایش 
کمی بیش از حد مناطق آزاد باعث انحراف جریان تجارت کشــور می شــود. در 
این شــرایط ممکن است بعضی از مناطق آزاد تجاری ما بر خلاف اهداف اولیه، 
تاثیر مثبتی بر تجارت ایران نداشته باشند و صرفا فضای واردات بی رویه کالای 
خارجــی را فراهم کنند. برخی از فعالان حــوزه تجارت اعتقاد دارند که امروزه 
مناطق آزاد به گلوگاهی برای فساد و قاچاق کالا تبدیل شده اند و تولیدکنندگان 

داخلی از شیوع قاچاق رنج می برند.
کاهش دستمزد واقعی کارگران در دولت یازدهم

اعتماد
این روزنامه اصلاح طلب در گزارشی نوشته است: مدیرکل توسعه اشتغال و 
سیاســتگذاري بازار کار در حالي از ارزان سازي قیمت نیروي کار پرده برداشت 
که در سه سال گذشته و براساس آمارهاي رسمي، دستمزد واقعي کارگران در 
ایران ٦/۲ درصد کاهش داشــته و از سوي دیگر سهم مزد نیروي کار در قیمت 

تمام شده کالا در کشور، رقمي ناچیز است...
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي از ابتداي سال جاري همواره تلاش داشته 
که خود را مدافع دستمزدهاي عادلانه بداند، هر چند که از زمان روي کار آمدن 
ربیعي به عنوان وزیر این وزارتخانه، مزد واقعي کارگران کاهش یافته اســت. از 
ســال ١٣۹۲ تاکنون، مجموع دستمزد کارگران ایران در حالي ٥٦ درصد رشد 
داشته که در همین مدت، نرخ تورم براساس گزارشات مراجع رسمي با افزایش 
٦۲/۲ درصدي مواجه شده است. این امر فاصله ٦/۲ درصدي دستمزد کارگران با 
نرخ رسمي تورم در سه سال گذشته بوده است...در سال هاي گذشته بحث نقش 
دستمزد کارگران در توسعه و اشتغال همواره مورد بحث قرار داشته و بخشي از 
مسئولان دولتي، تصور مي کنند که با کاهش دستمزد موتور اقتصاد را به حرکت 
وا دارند، حال آنکه تولیدکنندگان کشــور مشکلاتي به مراتب بزرگ تر دارند، از 
جمله عدم دسترسي به منابع بانکي و افزایش قاچاق کالاهاي مصرفي به کشور، 

که به شدت تولید داخلي را تحت تاثیر قرار داده است.
افزایش 30 تا 40 درصدی اجاره بهای مسکن

ایران
روزنامه دولت از گران شدن اجاره  خبر داده است:  بازار اجاره چند وقتی است 
که دستخوش تغییرات زیادی شده است و کمتر صاحب ملکی پیدا می شود که با 
رهن کامل موافق باشد و اکثر آنها اجاره را به هر پول پیشی ترجیح می دهند. اما 
گرفتن اجاره ها هم قاعده و روند مشخصی ندارد. صاحب ملک هرچقدر که زورش 
برسد خواهان اجاره می شود حتی برخی از مشاوران املاک به این اتفاق معترض 
شــده و می گویند صاحبان ملک های قدیمی و بــدون هیچ امتیازی اجاره های 
بیش از 7۰۰ هزار تومان طلب می کنند و در این باره از قانون خاصی هم پیروی 
نمی کنند. لذا معتقدند که دولت باید قوانین اجاره و رهن را ساماندهی کند و هر 
واحد مسکونی با توجه به شرایطی که دارد مشمول اجاره و رهن مشخص شود. 
در غیراینصورت وضعیتی که اکنون بازار گرفتار آن شده خیلی ها را بدون ملک 

می کند و این اجبار مردم را به سمت حاشیه نشینی می برد.
کارشناســان اقتصادی هم هشــدار دادند، درست است که بازار در رکود به 
سر می برد ولی وضعیت رهن و اجاره ثبات ندارد و هر صاحب ملکی هر قیمتی 
که بخواهد روی ملک خود می گذارد. از سویی مشاوران املاک هم قبل از آنکه 
کاهش نرخ ســود بانکی اتفاق بیفتد )نرخ سود سپرده های بانکی از اول تیرماه 
امســال ١٥ درصد و نرخ تســهیلات بانکی از شانزدهم تیرماه امسال ١8 درصد 
تعیین شد.( پیش بینی می کردند که وضعیت موجران بهم خواهد ریخت چرا که 
از این پس صاحبان ملک دیگر پول پیش نمی گیرند و اجاره برای آنها یک رکن 

می شود.حال این اتفاق در بازار رخ داده است.
وام ازدواج در آستانه توقف

جوان
روزنامه جوان درباره نحوه پرداخت وام ازدواج نوشت: قرار بود از ابتداي مرداد 
ماه ۹٥ شبکه بانکي در هر ماه ١٥۰هزار وام ازدواج پرداخت و گزارش عملکرد را به 
بانک مرکزي بدهد اما سکوت خبري در این باره و اظهارات نمایندگان و متقاضیان 

وام نشان از کوتاهي شبکه بانکي در پرداخت وام ازدواج دارد...
در حالي که از نیمه مردادماه عبور کردیم و تماس هاي مکرر متقاضیان وام 
ازدواج با رسانه ها و همچنین بررسي برخي از نمایندگان مجلس شوراي اسلامي 
خبر از کوتاهي بانک ها به ویژه بانک هایي که منابع بانکي را صرف شــرکت هاي 
اقماري خود مي کنند، می دهد که نشان از کوتاهي شبکه بانکي در پرداخت وام 
ازدواج جهت ترویج سنت حسنه ازدواج دارد...اگرچه بخشنامه بانک مرکزي به 
شبکه بانکي را براي پرداخت وام ازدواج میلیو ن ها جوان باید به فال نیک گرفت 
اما متأسفانه در نظر گرفتن سهمیه برابر جهت پرداخت وام ازدواج براي تمامي 
شــبکه بانکي امري ناعادلانه و خطا به شمار مي رود زیرا سهمیه بندي وام ازدواج 

باید به واسطه صورت هاي مالي و اوضاع مالي بانک ها انجام مي گرفت.
طي ســال هاي گذشــته بانک هاي خصوصي فقط در عروسي هاي اقتصاد 
مشــارکت داشــته اند و هر جا که مقوله تســهیلات تکلیفي مطرح مي شد این 
بانک هاي دولتي بودند که تمامي بار تســهیلات تکلیفي را برعهده گرفته اند، از 
همین رو است که عمده مطالبات معوق بانکي مربوط به بانک هاي دولتي است...
بي شک اگر بانک مرکزي براي پرداخت وام ازدواج مقوله هایي چون شرایط 
مالي بانک ها و شــرکت هاي اقماري آنها را در نظر نگیرد و صرفاً بخواهد مبناي 
پرداخت وام قرض الحســنه و همچنین قرض الحســنه ازدواج را ســپرده هاي 
قرض الحســنه بانک ها درنظر بگیرد، این یک خطا به شــمار مي رود زیرا طبق 
گزارش هاي مرکز پژوهش هاي مجلس، اولاً بانک ها ٥۰ درصد منابع قرض الحسنه را 
به کارکنان و به ویژه مدیران بلندمرتبه خود وام مي دهند که این امر در بانک هاي 
خصوصي به یک رویه تبدیل شــده است، ثانیاً منوط کردن مقوله پرداخت وام 
ازدواج به منابع قرض الحســنه یعني اینکه تلنبار کردن متقاضیان وام ازدواج به 

دلیل واهي کمبود منابع است.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه
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نوع ارز
٣٥٣٦دلار
٣۹4٥یورو
4٦٦٣پوند

۹٦8درهم امارات
١١۹4لیرترکیه

نایــب رئیس کمیســیون 
برخی  گفت:  مجلس  کشاورزی 
چغندرکاران بخشی از مطالبات 
خــود را دریافــت نکرده اند و 
کارخانــه داران دلیل این عدم 
پرداخت را، طلب خود از دولت 

عنوان می کنند.
نظر افضلی در گفت وگو با تسنیم 
اظهار داشــت: چغنــدرکاران ما که 
از ســال گذشته محصول خود را به 
کارخانه ها فروخته اند هنوز پول خود 

را دریافت نکرده اند.
وی با بیان اینکه کارخانه های قند 
دلیل عدم پرداخت مطالبات خود به 
چغندرکاران را طلب از دولت عنوان 
می کنند افزود: بر اســاس مذاکراتی 
که با کارخانــه داران برای رفع این 
مشکل کشاورزان انجام شده است، 

اعلام می کنند که با توجه به اینکه 
دولت یارانه تولید شکر ما را پرداخت 
نکرده است امکان پرداخت مطالبات 

کشاورزان وجود ندارد.
نظر افضلی گفت: برای رفع این 
مشکل مشکلات کارخانه داران برای 
پرداخت مطالبات کشــاورزان برای 
نمونه در اقلید دریافت شده است تا 
به معاون اول ریاست جمهوری ارائه 
شــود و حداقل مشــکل کشاورزان 
خرده پا که تحمل طلب خود را ندارند 
حل شود. مشکلات مالی این چنینی 
را نباید به گردن کشاورزان انداخت 
و فشار مضاعفی را بر آنها وارد کرد.

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی 
مجلــس تصریح کرد: در مناطقی از 
کشور نیز مشــاهده شده است که 
کشــاورزان با وجود اینکه محصول 

خود را بیمه کرده اند و کارشناســان 
بیمه خســارت آنها را تایید کرده اند 

اما وجهی به آنها پرداخت نمی شود.
نظر افضلی گفت: این شــرایط 

باعث شده است که کشاورزان رغبتی 
برای کشت و کار دوباره نداشته باشند 

و حتــی عنوان می کننــد که پولی 
کــه در ابتدای امر به بیمه پرداخت 
شده عودت داده شــود که بیمه از 
بازگرداندن آن نیز خودداری می کند.
وی تاکید کرد: بر اســاس روال 
معمول بیمه باید خسارت کشاورزان 
را حداکثر تا ٣ ماه بعد از خســارت 
پرداخت کند اما با وجود گذشــت 
یک ســال از حادثه اقدامی صورت 

نگرفته است.
وی با بیــان اینکه بــرای رفع 
مشــکلات بیمــه کشــاورزان باید 
اقداماتی اساسی صورت گیرد، ادامه 
داد: کشــاورزانی نیز هســتند که 
اصلا پولی بــرای اینکه مزارع خود 
را بیمه کننــد، ندارند و در صورتی 
که حادثه ای برای فعالیت آنها ایجاد 

شود، زندگی آنها از هم می پاشد.

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس اعلام کرد

دولت عامل پرداخت نشدن پول چغندرکاران

عضو هیئت مدیره انجمن 
بنکــداران با بیــان اینکه 
گفت:  اســت،  شکرکمیاب 
مواد شوینده 15 درصدگران 

شده است.
ر  د حســنی  ســمعلی  قا
گفت وگو با نسیم آنلاین، افزود: 
کارخانه هــای تولیدکننده مواد 
شــوینده مانند مایع دستشویی 
و پودرهای رختشویی ١٥ درصد 
بر روی قیمت خود کشــیده اند 
و وقتــی از آنها علــت را جویا 
می شویم می گویند که مواد اولیه 

افزایش یافته است.
وی در رابطــه بــا وضعیت 
بازار بنکداران بیان داشت: بازار 
همچنان در رکود است و خریدی 
نیز صورت نمی گیرد، شکرهم که 
همچنان کمیاب شــده و همان 
اختلاف 4۰ درصدی قیمت بالاتر 

از بورس را دارد.
بنکداران  عضو هیئت مدیره 
با بیان این مطلب که یک جهش 
قیمتی در رابطه با اجناس برخی 
کارخانه های تولیدی در حال انجام 
است به »نســیم آنلاین« گفت: 
اولیه شان  مواد  کارخانه هایی که 
شکر است مانند تولیدکننده های 
مربا، نوشــیدنی ها و کمپوتها به 
دلیل گران شدن شکر کالاهای 

خود را گران کرده اند.
حسنی در ادامه بیان داشت: 
قیمت حبوبات و برنج نیز تفاوت 
چندانی نکرده و با توجه به این 
که محصولات جدید نیز در راه 
است به نظر می رســد که بازار 
همچنــان بــدون تغییر خاصی 

باقی بماند.
در همیــن حال نایب رئیس 
انجمــن صنفی کارخانجات قند 

و شــکر با بیان اینکه قرار شده 
روزانه ١۰ تا ١٥ هزار تن شکر با 
قیمت ۲٥۲۰ تومان در بورس به 
فروش برسد، گفت: قیمت شکر 
طی روزهای آینده افت شدیدی 

در سطح بازار خواهد داشت.
علیرضا اشــرف در گفت وگو 
با خبرگزاری تســنیم، با اشاره 
به اینکه تأخیر در مجوز واردات 
شــکر و تصفیه آن باعث شــده 

بــود تــا قیمــت ایــن کالا در 
ســطح بازار افزایش پیدا کرده 
و تولیدکننــدگان با مشــکلات 
اظهار  روبه رو شــوند،  متعددی 
داشت: براســاس تصمیمات به 
عمل آمده قرار شده روزانه ١۰ تا 
١٥ هزار تن شکر با قیمت ۲٥۲۰ 
تومان در بورس به فروش برسد.
وی با بیان اینکه متقاضیان 
می توانند براســاس سرانه تولید 
شکر مودر نیاز خود را از بورس 
کالا خریداری کنند، افزود: قاعدتاً 
پس از خرید شکرها تا یک هفته 
تولیدکنندگان خواهد  به دست 

رسید.
نایب رئیــس انجمن صنفی 
کارخانجات قند و شکر تصریح 
کرد: با این تصمیمات قیمت شکر 
طی روزهای آینده افت شدیدی 

در سطح بازار خواهد داشت.

عضو هیئت مدیره اتحادیه بنکداران:

مواد شوینده 15 درصد گران شد

رئیس انجمن صنفی کارفرمایی انبوه سازان استان تهران گفت: سیاست 
انقباضی و کنترل نقدینگی باعث رکود صنایع و به خصوص بخش مسکن 

شده است.
حسن محتشم در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاسخ به این سؤال که آیا 
قیمت آپارتمان لوکس کاهش یافته است، گفت: قیمت واحدهای مسکونی کوچک 
در سه سال گذشته معادل نرخ تورم رشد داشته است، اما در خصوص واحدهای 
لوکــس باید اذعان کنم که تا حــدودی به دلیل کاهش قدرت خرید متقاضیان، 

دارندگان این واحدهای مسکونی از قیمت های پیشنهادی خود پایین آمده اند.
رئیس انجمن صنفی کارفرمایی انبوه سازان استان تهران در پاسخ به این سؤال 

که آیا می توان از هم اکنون درخصوص قیمت مسکن در سال ۹٦ پیش بینی کرد، 
اظهار داشــت: قیمت مسکن تابعی از شرایط حاکم بر اقتصاد کلان کشور است، 
بنابراین مسکن نمی تواند به تنهایی تصمیم گیر باشد، تحولات قیمت مسکن تابعی 

از شرایط و تحولات حاکم بر اقتصاد کلان کشور است.
محتشــم ادامه داد: دولت در سه ســال گذشته به دلیل اعمال سیاست های 
انقباضی و کنترل نقدینگی ســعی بر کاهش نرخ تورم داشــته است، اما همین 
اقدامات اگرچه تورم را تا حدودی کنترل کرده اما باعث شــده اســت بیکاری و 

رکود صنایع و مسکن افزایش یابد.
وی تأکید کرد: اگر دولت این روند را ادامه دهد، بیکاری بیشتر شده و بخش 

مسکن هم از رکود خارج نخواهد شد، چراکه بخش مسکن تابعی از شرایط حاکم 
بر اقتصاد کلان کشور است.

محتشم با اشاره به اینکه دولت باید از اکنون مراقب خیز قیمت مسکن باشد، 
گفت: دولت باید مراقب انتقال ســرمایه ها از سایر بخش های اقتصادی به بخش 
مســکن باشــد، چراکه اگر برنامه ای برای این موضوع نداشته باشد چه بسا باید 

منتظر خیز قیمت مسکن باشیم.
بــه گفته وی، برنامه دیگری که باید دولت آن را به خوبی پیاده کند، کنترل 
تقاضا برای خرید مســکن اســت که اگر این برنامه را اجرا نکند، احتمال جهش 

قیمت مسکن وجود خواهد داشت.

رئیس انجمن صنفی کارفرمایی انبوه سازان تهران:

سیاست انقباضی دولت در بخش مسکن بیکاری را تشدید می کند

پس از مدت هــا هیاهو برای 
خریــد هواپیما از اروپا و آمریکا، 
قائم مقام وزیــر راه از مذاکره با 
فروند  برای خریــد ۲0  ژاپنی ها 
میتسوبیشــی   MRJ هواپیمای 

خبر داد!
به گزارش تســنیم، اصغر  فخریه 
کاشــان گفت: برای اقتصادی کردن 
فرودگاه هــای کوچک به بیش از ۲۰ 
هواپیما نیاز داریم که در این راســتا 
مذاکــرات با ATR برای خرید تعداد 
بیشــتری هواپیما به صورت همزمان 
ادامه دارد. وی با اشــاره به نیاز کشور 
به هواپیماهای کوچک، گفت: در این 
خصوص مذاکراتی با ژاپن برای خرید 
هواپیماهای MRJ از میتسوبیشــی 

داشته ایم.
فخریه کاشان تأکید کرد: وظیفه 

وزارت راه این است فارغ از اینکه مالک 
این ناوگان دولت، بخش خصوصی یا 
بخش عمومی اســت نــاوگان هوایی 

کشور را اصلاح کند.
قائــم مقــام وزیــر راه افــزود: 
میتسوبیشــی   MRJ هواپیماهــای 
هواپیمای کوچک حداکثر ١۰۰ نفره 
هستند و با توجه به اینکه هواپیمایی 
آســمان معمولا پروازهــای داخلی و 
استانی را انجام می دهد، گزینه مناسبی 

برای این شرکت هواپیمایی است.
فخریه کاشان با بیان اینکه نحوه 
خریــد ۲۰ فروند هواپیمــا در قالب 
فاینانس لز یا اجاره به شــرط تملیک 
است، ادامه داد: ژاپنی ها قول داده اند 
در همین قالب درخواست ما را بررسی 
کنند تا در ماه دســامبر )آذرماه ۹٥( 
با تشــکیل  دومین کارگروه مشترک 

دو کشــور در تهران، مذاکرات ادامه 
پیدا کند.

وی دربــاره خریــد هواپیماهای 

ATR نیــز گفــت: نیاز کشــور به 
هواپیماهــای کوچک چیزی بیش از 
۲۰ فروندی اســت کــه در مذاکرات 

با میتسوبیشــی به دنبال آن هستیم. 
فرودگاه های ســازمان های دیگر مثل 
شرکت نفت، هلال احمر یا حتی پیام 

به این هواپیماها نیاز دارند و نیاز ما با 
این تعداد هواپیما برطرف نمی شود.

قائم مقام وزیر راه و شهرســازی 
با اعــلام این که حــدود ٦۰ فرودگاه 
کوچک در کشــور داریم، تاکید کرد: 
برای اقتصــادی کردن این فرودگاه ها 
به هواپیماهای کوچک نیازمندیم. باید 
این فرودگاه هــا را فعال کرد و بر این 
اساس در نظر داریم  هرچه سریعتر این 
هواپیماها برای کشور خریداری شود.

گفتنی اســت وعده دولت برای 
اروپایی  خرید هواپیما از شرکت های 
و آمریکایــی ایرباس و بویینگ بعد از 
آن همه هیاهو و تبلیغات با کارشکنی 
آمریکایی هــا راه به جایی نبرد و گویا 
دولت ناچار شده است به جای خرید 
هواپیماهای غول پیکــر از غربی ها به 

شرکت های شرقی روی بیاورد.

قبلی سپردن فروش ارز به بانک ها 
التهابات ارزی تشدید شد و بانک 
مرکــزی مابه التفاوت قیمت ارز را 
شبانه از بانک ها پس گرفت، گفت: 
در این رابطه الزاماتی وجود دارد که 
یکی از مهم ترین آنها رفع تحریم 
است، چنانکه برای رقابتی تر کردن 
بانک ها بایــد تحریم ها به صورت 
عملی برداشته شوند نه روی کاغذ.
در  اقتصادی  کارشــناس  این 
گفت و گو با فارس افزود: زمانی که 
در شرایط جنگ و یا تحریم هستیم 
نمی توان کار را به بازار رقابت سپرد، 
این کار اشتباهی است که جریان 
را آزاد بگذارند، چرا که تنها به نفع 

دلالان و واسطه گران خواهد بود 
اما در شــرایطی که تحریم ها رفع 
شده باشد این اقدام مناسب است.
آرمان مهــر در پاســخ به این 
پرسش که سابقه این کار در سال 
7١ باعث تورم افسارگسیخته شد 
و در سال ۹١ نیز التهابات ارزی را 
در پی داشت، آیا باید نگران باشیم 
که مجددا این اتفاقات تکرار شود 
یا خیر، گفت: این امر به مدیریت 
بازار برمی گردد. در شــرایطی که 
ارزهای مختلف را بتوانیم وارد بازار 
کنیم رقابتی تر کردن بازار به نفع 
اقتصاد است و در واقع قبل از آنکه 
اتفاق  تصنعی  قیمت های  افزایش 

بیافتــد افزایش قیمــت واقعی را 
خواهیم داشت.

وی تصریح کرد: اما اگر ما دچار 
تحریم شویم سیاست های مربوط 
به ارز با شکست مواجه خواهد شد 
یعنی باید ارز را در دســت بانک 
مرکزی قرار دهیم و محدودیت های 

سختی را بر آن اعمال کنیم.
این اقتصــاددان با بیان اینکه 
یکسان ســازی نرخ ارز بــا روابط 
بانکی بین المللی رابطه مســتقیم 
دارد، اظهار داشــت: روابط بانکی 
پذیرفتن  همچــون  بین المللــی 
درخواست ایران برای پیوستن به 
تجارت آزاد جهانی از ســوی اروپا 

اقداماتی اســت که هــر چه بهتر 
انجام شود روند یکسان سازی نرخ 
ارز در دســت بانک ها بهتر انجام 

خواهد شد.
آرمان مهر به بانک هایی اشاره 
کرد که در ســال ۹١ در بحبوحه 
افزایش قیمت دلار از فروش قیمت 
دلار خودداری کردند و بیان کرد: 
اگــر نظارت بانــک مرکزی مانند 
گذشته باشــد موفق نخواهد بود 
یعنی بانک مرکزی باید این بانک ها 
را جریمه کرده و یا امتیاز خرید و 

فروش ارز را از آنها سلب کند.
وی در خصــوص تاثیرگذاری 
مسائل سیاسی بر یکسان سازی نرخ 

ارز، اظهار کرد: دونالد ترامپ نامزد 
انتخابات آمریکا تهدید کرده است 
که تحریم هــا را تا حد ممکن باز 
می گرداند و اگر در انتخابات آمریکا 
رای بیــاورد ما مجــددا به حالتی 
برمی گردیم که ارز را قرنطینه کنیم 
و آن را تنها در دست بانک مرکزی 

قرار دهیم.
این استاد دانشگاه افزود: به نظر 
می رسد که در رابطه با اروپا مشکل 
چندانــی وجود نــدارد و مواردی 
همچون قراردادهای خودروسازی 
و خروج انگلستان از اتحادیه اروپا 
سیاســت هایی است که به نفع ما 

خواهد بود.

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی خبر داد

مذاکره ایران برای خرید ۲۰ فروند هواپیمای ژاپنی

طرح خرید و فروش ارز در بانک ها بدون رفع تحریم شکست می خورد

کارشناسان استاندارد، پروانه 
6 فرآورده غذایی را به دلیل عدم 
احراز شرایط اســتاندارد، از ماه 

گذشته تاکنون ابطال کردند.
به گزارش تسنیم به نقل از روابط 
عمومی اداره کل اســتاندارد اســتان 
تهران، مســلم بیات اظهار داشــت: 
در جلســات کمیته علایــم این اداره 
کل، از تیرماه تاکنــون پروانه کاربرد 
علامت استاندارد اجباری شش فرآورده 
شــامل نوشــابه انرژی زا و نوشیدنی 
میــوه ای بدون گاز )لیمو- لیمونعناع( 
در بسته بندی شیشــه با نام تجارتی 
کاســل )به علت بی اعتبــاری پروانه 
و عدم تولید(، ســوپ آمــاده و نیمه 
آماده با نام تجارتی کامچین )به علت 
بی اعتباری پروانه و احراز بی کیفیتی 
کالا(، فرآورده سیب زمینی سرخ شده 
در روغن با نام تجارتی فیدل- دکر )به 
علت بی اعتباری پروانه(، چای ســیاه 
شکسته و قلم )داخلی( بدون اسانس 
با نام تجارتی مشکبوبه، دوغ بدون گاز 

با نام تجارتی فرات ابطال شد.

اعلام
 6 محصول

 تجاری 
غیراستاندارد

مدیرعامل بــورس انرژی 
گفت: رینــگ بین الملل بازار 
فیزیکی بــورس انرژی ایران 
امروز نخستین عرضه میعانات 
گازی به میــزان یک میلیون 

بشکه را تجربه می کند.
سیدعلی حسینی در گفت وگو 
بــا فارس دربــاره عرضه میعانات 
گازی در بــورس انــرژی اظهــار 

کرد: عرضه یک میلیون بشکه ای 
بورس انرژی از نوع کشف پریمیوم 
می باشد. معاملات کشف پریمیوم 
معاملاتی است که آخرین قیمت 
مبنا که بر اساس قیمت های جهانی 
و شرایط بازار و عرضه کننده است، 
در اطلاعیه عرضه اعلام می شــود 
و خریداران بر روی دیســکانت یا 
پریمیوم با هم به رقابت می پردازند.

وی با بیان اینکه این معامله به 
صورت ریالی تسویه می شود، عنوان 
کرد: در این روز حجم عرضه یک 
میلیون بشکه و قیمت جهت واریز 
پیش پرداخت 4١/4٦ دلار می باشد 
که آخرین قیمت مبنا 4۲/4٦ دلار 
و قیمت پایه منفی یک دلار است.

این مقام مســئول با اشاره به 
سازوکار معاملات گفت: خریداران 

علاقه مند برای شرکت در معامله 
باید تا قبل از شــروع عرضه، ١۰ 
درصــد ارزش ریالــی معامله را 
مطابق بــا مکانیزم مصوب هیئت 
مدیره بورس انرژی ایران )میانگین 
نرخ خرید و فروش ارز اســتعلام 
از ســه صرافی بانــک ملت، امید 
سپه و سامان( به حساب شرکت 
تسویه  و  مرکزی  ســپرده گذاری 

وجوه واریز نمایند.به گفته حسینی، 
حداقل حجم قابل خرید توســط 
هر مشــتری یک میلیون بشــکه 
است که با نوسان عملیاتی مثبت، 
منفی پنج درصد در یک محموله 
و یک کشــتی قابل حمل است، 
همچنین دوره تحویل کالا در بازه 
١4 شــهریور مــاه ۹٥ لغایت ١8 
شــهریور ماه ۹٥ است.وی عنوان 

کرد: فرآیند تسویه در این معامله 
به صورت شرایطی بوده و جزئیات 
تسویه مطابق توضیحات اطلاعیه 
عرضه اســت. بنابرایــن گزارش، 
رینــگ بین الملل بــازار فیزیکی 
بورس انرژی ایران، امروز نخستین 
عرضه میعانات گازی مجتمع پارس 
جنوبی به میزان یک میلیون بشکه 

را تجربه می کند.

مدیرعامل:

یک میلیون بشکه میعانات گازی امروز در بورس انرژی عرضه می شود

رئیس اتحادیه پرنده و ماهی نرخ جدید مرغ و انواع ماهی را در بازار 
اعلام کرد و گفت: قیمت مرغ در مراکز خرده فروشــی به 7600 تومان 

رسیده است.
مهدی یوســف خانی در گفت وگو با مهر نرخ مرغ زنده را دیروز ٥۲۰۰ تومان 
اعلام و اضافه کرد: نرخ مرغ آماده به طبخ درب کشــتارگاه ٦۹۰۰ و توزیع درب 
واحدهای صنفی 7۰۰۰ تومان است.وی افزود: قیمت این کالا در مراکز خرده فروشی 
نیز 7٦۰۰ تومان است ضمن اینکه هر کیلوگرم ران مرغ با کمر ٦٦۰۰ و ران مرغ 

بدون کمر برابر با قیمت مرغ و 7٦۰۰ تومان به مشتریان عرضه می شود.
رئیس اتحادیه پرنده و ماهی قیمت انواع ماهی را نیز به شرح ذیل اعلام کرد: 
شــیرجنوب ۲8 هزار تومان، کپور ١4 هزار تومــان، قزل آلا ١۲ هزار تومان، آزاد 
دزفولی 8 هزار تومان، شیر نیزه ای ١٥ هزار تومان،  تیلاپیا ١۹ هزار تومان، سفید 
پرورشی )آمور جنوب( ١4 هزار تومان، هامور جنوب ١۹ هزار تومان، حلوا سیاه ۲۲ 
هزار تومان، قزل سالمون ١۲ هزار تومان، شوریده ۲٣ هزار تومان، راشگوی جنوب 
٣۲ هزار تومان، ســرخو ١8 هزار تومان، سالمون نروژ ٣7 هزار تومان، سنگ سر 
طلایی ١7 هزار تومان، سارم 7 هزار تومان، گیش 8 هزار تومان، سنگ سر شهری 

١4 هزار تومان.

رئیس اتحادیه پرنده و ماهی:
مرغ در مراکز خرده فروشی

 7600 تومان است

کارشناس اقتصاد مسکن:
سفته بازی بانکی ها

 اوراق حق تقدم مسکن را گران کرد
یک کارشناس اقتصاد مسکن با اشاره به اینکه یکی از دلایل گرانی 
اوراق مسکن سفته بازی است، گفت: برخی شرکت های زیرمجموعه بانک ها 

به سفته بازی این اوراق در بازار دامن زده اند.
فرهاد بیضایی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به دلایل گرانی اوراق حق تقدم 
مســکن در بازار فرابورس اظهار داشت: یکی از دلایل این امر بار روانی است که 
موجب افزایش قیمت می شوند، دلیل دیگر نیز اقدام شرکت های زیرمجموعه برخی 
بانک های دولتی است که در این مورد اقدام به خرید این اوراق کرده که در نهایت 
منجر به ایجاد تقاضای کاذب می شوند.وی با تأکید بر اینکه افزایش قیمت اوراق 
حق تقدم مسکن در فرابورس روی می دهد، افزود: بحث اوراق حق تقدم برای بانک 

مسکن جذاب است چون با سپرده گذاری مردم این بانک سود بیشتری می برد.
این کارشناس اقتصاد مسکن با تأکید بر اینکه بخش عمده ای از اوراق مذکور 
از فرایند سفته بازی است، گفت: اوراق حق تقدم لزوماً منجر به عرضه تسهیلات 
نمی شود و عده ای برای کسب سود از آن اقدام به خرید و فروش اوراق حق تقدم 
می کنند.بیضایی با بیان اینکه هیچ ساز و کاری برای جلوگیری از سفته بازی در 
اوراق حق تقدم وجود ندارد، گفت: بانک مســکن باید برای جلوگیری از این کار 

اوراق را به صورت مستقیم در اختیار متقاضی مصرفی قرار دهد.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در چهار ماهه نخست 
امسال مجموعه کالاهای کشفی و تحویلی به سازمان اموال تملیکی حدود 

9 برابر شده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، قاسم خورشیدی در یک برنامه تلویزیونی با 
بیان اینکه حجم قاچاق کالا در سال های اخیر از ۲٥ میلیارد دلار به ١۹ میلیارد 
دلار کاهش یافته افزود: در چهارماهه نخست امسال مجموعه کالاهای کشفی و 
تحویلی به ســازمان اموال تملیکی حدود ۹ برابر شده این یعنی در بحث مبارزه 
با قاچاق اقدامات موثرتری به کار گرفته شــده است.وی ورود کالاهای قاچاق به 
کشــور را تهدیدی برای تولید ملی، اشتغال، درآمدهای قانونی و مشروع دولت و 
ســلامت جامعه و محیط زیســت خواند و ادامه داد: زنجیره مبارزه با قاچاق کالا 
زمانی تکمیل می شــود که یا معدوم شــود یا از چرخه مصرف داخلی به خارج از 
کشور انتقال یابد. دولت اولویت را با انهدام کالاهای قاچاق می داند مگر در مواردی 
که امکان تولید کالای قاچاق در داخل کشور وجود نداشته باشد.سخنگوی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، برای مثال به ســوخت اشــاره کرد و افزود: این کالا از 
داخل به خارج از کشور قاچاق می شود که در صورت کشف این جرم این فرآورده 
ملی تحویل شرکت فرآورده های نفتی می شود. ارز و مسکوکات شمشی هم به بانک  
مرکزی ارجاع داده می شود تا بانک مرکزی معادل ریالی آن را به بازار برگرداند.
خورشــیدی با اشاره به افت کیفیت و آلوده شدن باغات لیمو و زیتون کشور، 
بیوتروریسم را تهدیدی جدی برای کشــور دانست.خورشیدی درباه محصولات 
الکترونیکی و لوازم منزل هم گفت: اگر امحای آنها برای محیط زیست زیان بار نباشد 

منهدم می شود و اگر زیان بار بود به خارج از کشور ارجاع خواهد شد.
عبدالمجیــد اجتهادی مدیرکل مبارزه با قاچاق کالا و ارز ســازمان تعزیرات 
حکومتی نیز در سوی دیگر این گفت وگو در مورد تخصیص کالاهای بی کیفیت به 
محرومین جامعه که قابلیت مصرف در بازار کشور را ندارند اظهار کرد: واگذاری اقلام 
مصرفی قاچاق به نیازمندان با هماهنگی بهزیستی و کمیته امداد مغایر با منطق 
کرامت مدار جمهوری اسلامی است. عمده کالاهای وارداتی قاچاق تقلبی هستند 
و هیچ گونه استانداردی برای مصرف محرومین جامعه ندارند. اگر دولت بخواهد به 
نیازمندان کمک کند موظف است تا از بهترین ها مایه گذارد نه از اجناس تقلبی.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:
کشفیات کالای قاچاق به 9 برابر رسید

موسس دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه صنعتی شریف گفت: 
بهتر بود آقای روحانی به جای دوپاره کردن سازمان مدیریت، آن را 

تقویت می کردند.
علینقی مشایخی در گفت وگو با »نسیم آنلاین« در خصوص انحلال مجدد 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی در دولت روحانی اظهار کرد:  باید به این نکته 
دقت کرد که در حال حاضر سازمان مدیریت و برنامه ریزی منحل نشده و کار 
این دولت با دولت قبل تفاوت دارد، زیرا دولت قبل کارهایی را که ســازمان 

مدیریت و برنامه ریزی انجام می داد، را هم به نوعی تعطیل کرد.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر که ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
دوپاره شــد، اما اگر توان اداره هر دو جنبه یعنی بودجه ریزی، برنامه ریزی و 
کنترل و هم ساختار سازمانی و منابع انسانی در قالب یک سازمان یعنی همان 
سازمان مدیریت به کار گرفته می شد، بهتر بود. چون هر دو کار سنگین است 
در حال حاضر سازمان را به دو قسمت تقسیم کردند، بنابراین نمی توان گفت 

که سازمان را منحل کردند.
موســس دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشــگاه صنعتی شریف بیان کرد: 
مســئولان دولت یازدهم اعتقاد دارند که به جای این که یک رئیس ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی داشته باشیم و زیر نظر آن دو معاون از دو شاخه متفاوت 
وجود داشته باشد، که کارهای قبلی را انجام دهد، سازمان را دو قسمت کنیم. 
زیرا این دو کار ســنگین بوده و ممکن اســت یک نفر نتواند آنها را همزمان 
انجام دهد. بنابراین این شــاخه ها را جدا و هر کدام از آنها را به طور جداگانه 

به رئیس جمهور وصل کردند.
این اقتصاددان تصریح کرد: شاید بهتر بود به جای دو تکه کردن سازمان 
مدیریت آن را تقویت می کردند. توجیه انحلال سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
در زمــان آقای احمدی  نژاد این بود که قدرت برنامه و بودجه برای تخصیص 
بودجه زیاد شده است. آقای احمدی نژاد معتقد بود که مدیران و کارشناسان 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی که تصمیم سازی می کنند، بعضی اوقات به اندازه 

یک وزیر اعمال نظر می کنند.
مشــایخی افزود: این مسئله برای آقای احمدی نژاد پذیرفته شدنی نبود. 
در نتیجه گفتند ســازمان را منحل می کنیم و اجازه می دهیم که خود وزرا و 
سازمان ها در این خصوص تصمیم بگیرند و تصمیم سازی کنند. این کار دولت 

قبل باعث شد که هماهنگی و تصمیم سازی ها درست انجام نشود.
وی ادامــه داد: این دولت می خواهد ســازمان برنامــه و بودجه در زمینه 
تصمیم سازی برای هزینه کرد منابع کار خود را انجام دهد، ولی سازمان مدیریت 
اســتخدامی را از آن جدا کرد. البته من ترجیح می دادم که یک سازمان قوی 
مدیریت و برنامه ریزی داشته باشیم که بتواند هر دو شاخه را با هم اداره کند و در 
این زمینه ها تصمیم سازی کند. در نتیجه به نظرم بهتر بود این اتفاق نمی افتاد.
ایــن اقتصاددان تصریح کرد: به نظر مــن بهتر بود آقای روحانی به جای 
دوپاره کردن سازمان مدیریت این سازمان را تقویت می کرد تا این دو قسمت 
همچنان با هم کار کنند. چون وقتی در یک ســازمانی برنامه تهیه می شــود 
باید ساختاری که تعریف می شود هماهنگ با این برنامه باشد. همچنین نوع 
و تعداد نیروهای انسانی مورد نیاز هم باید هماهنگ با برنامه باشد. اگر این دو 
بخش در یک ســازمان با یک قدرت بهتری اداره می شدند هماهنگی بهتری 

ایجاد می شود و بهتر بود.

علینقی مشایخی:
بهتر بود آقای روحانی

 سازمان مدیریت را دوتکه نمی کرد

عضو هیئت علمی دانشگاه 
با اشــاره به اینکــه تحریم، 
بــا  را  ارزی  سیاســت های 
گفت:  می کند  مواجه  شکست 
بانک ها  کردن  رقابتی تر  برای 
باید تحریم ها به صورت عملی 

برداشته شوند نه روی کاغذ.
محمدرضا آرمان مهر در پاسخ 
به این ســوال که چــرا در تجربه 

یک اقتصاددان:

تسلیت
سردار سرتیپ دوم پاسدار 

دکتر رمضان شعبانی ساروئی
معاون محترم سیاسی سازمان عقیدتی سیاسی ناجا

درگذشت پدر گرامیتان را از صمیم قلب تسلیت می گویم و برای 
شما و خانواده محترمتان از خداوند منان صبر جمیل آرزومندم.

صادق نوری
مدیر سازمان توزیع مؤسسه کیهان


